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A Népköztársaság Elnöki 
Tanácsa pénteken ülést ta r -
t o t t 

Az Elnöki Tanács — a 
múlt évben megjelent vá-
lasztójogi törvény alapján 
— törvényerejű rendeletet 
a lkotot t melyben az ország-
gyűlési képviselőknek és a 

Szeged közlekedési helyzete, 
távlati fejlesztésének alapjai 

A városi 
tanács 
ülése 

Dr. Csanádi György közlekedés- és postaügyi miniszter is 
részt vett és felszólalt az ülésen 

A Szeged m. j. városi tanács tegnapi ülésének na-
pirendjén több, a város lakosságát közvelXenül is érintő 
kérdés szerepelt. Közülük is elsősorban az a tanulmány-
terv kelthet érdeklődést, melyet a város közlekedésének 
helyzetéről és távlatairól dolgoztak ki. (E tanulmány-
tervet — mint lapunkban már ismertettük — a városi 
párt-végrehajtóbizottság és a városi tanács végrehajtó bi-
zottsága idén október 24-i ülésén megtárgyalta és készí-
tet te elő a mostani tanácsülésre.) Az ülésen részt vett dr. 
Csanádi György közlekedés- és postaügyi miniszter, aki t 
Perjési Lászlóval, az MSZMP Szeged városi bizottsága 
első titkárával, Csakmag Györggyel, az MSZMP Csong-
rád megyei bizottsága osztályvezetőjével, Árvái Józseffel, 
a városi tanács vb elnökhelyettesével, Mári Sándorné és 
Misem Gusztáv tanácstagokkal együtt az elnökségbe vá-
lasztottak. A tanácsülés elnöki teendőit Kardos László ta-
nácstag látta el. 

A tanácsülés a közlekedési tanulmányterven kívül 
megtárgyalta és elfogadta a lakóházak rendjéről szóló ta-
nácsi rendelet és az idei központi községfejlesztési alap 
módosításáról szóló javas la tokat Tudomásul vette a 
Csongrád Megyei Népi Ellenőrzési Bizottság második fél-
évi munka te rvé t 

Együtt a város növekedésével 

való beutazás időtartama 
lerontja a rövid távolságú 
repülőutazás előnyét 

A közlekedésfejlesztési ta-
nulmány elkészítésének cél-
ja elsősorban az v o l t hogy 
alapokat, irányt adjon a 

fejlesztéshez, hogy a rendel-
kezésre álló beruházási költ-
ségeket mindig a célnak leg-
alkalmasabb módon használ-
hassák feL A tervezettel 
kapcsolatos vita felszólalói 
is ennek tudatában mond-
ták el észrevételeiket 

A tanulmányterv vitája 

A város általános rende-
zési tervének programja 
már elkészült, e program a 
fejlesztést három részre 
bontotta: az 1980-ig, a 2000-
ig, és a 2040-ig terjedő idő-
szakra. Az ÚU és Vasútter-
vező Vállalat által készített 
közlekedésfejlesztési tanul-
mány is ezt a felosztást 
vette alapul és a város vá l -
ható. fejlődésének megfelelő-
en igyekezett felvázolni a 
közlekedes tervszerű fe j -
lesztésének legfőbb irányalt. 

Az Iparfejlesztés, különö-
sen a szénhidrogénkutatás 
és fel tárás következtében 
gyorsan fejlődő já rműforga-
lom mind a város, mind a 
Közlekedés- és Postaügyi 
Minisztérium tulajdonában 
levő városi utakat nagy 
mértékben igénybe veszi. 
Ezért a város területén levő 
utak felújí tását és építését 
a következő években a ter-
vezettnél nagyobb ütemben 
indokolt végezni. 

A város egyetlen közúti 
h íd jának forgalma a terve-
zési kapacitást már megha-
ladta, lehetséges kapacitá-
sát 1968-ban eléri. A 43-as 
számú út forgalma erősen 
növekszik majd a nagylaki 
határátkelőhely megnyitása 
u tán : a második közúti híd 
mielőbbi megépítése tehát 
halasztliatatlan, tervezésével 
kapcsolatos előmunkálato-
kat már ebben az ötéves 
tervben jó volna megkezde-
ni. A Római és az Odesszai 
körút közé elképzelt Tisza-
híd —| érvényesítve a város 
úthálózatának gyűrűs-suga-
ras rendszerét, összekötné a 
városra áthaladó főközleke-
dési útakat és megoldaná a 
Maros-szögben levő olajme-
zők összekötését ls. 

A városi forgalom másik 
gyenge pontja az Izabella-
híd. Túl sokáig m á r nem 
halasztható átépítése az E 
5-ös nemzetközi út és az 
ipari körzetek forgalmát ol-
daná meg. 

A második tervezési 
ütemben a belső városrész 
já rműforgalma olymérték-
ben növekszik, hogy a külső 
körút megépítése is szüksé-
ges lehet. A Tarjántelep ki-
építésével együtt megépül a 
külső körút első szakasza. 
2000 után a déli Tisza-híd 
megépítése is időszerűvé 
vá lha t ; a terv a Bécsi kör-
út, illetve az Oldal utca 
folytatásában jelöli meg 
helyét. A várost elkerülő M 
5-ös autópálya építésére 
előreláthatóan X980 után 
lesz szükség. 

A tanulmány figyelmet 
fordít a sűrűn lakott terüle-

tek gépkocsi parkolási lehe-
tőségeinek feltárására, és a 
közútak és a vasút szint-
beli kereszteződéseinek meg-
szüntetésére is. Leghama-
rabb a budapesti vonal 
Kiskundorozsma állomás 
melletti kereszteződésének 
megszüntetését javasolja. 

A város tömegközlekedé-
sét villamosok és autóbu-
szok bonyolítják le. A villa-
mosvasútnak — mint isme-
retes — hat vonala van, de 
csak a fővonal kétvágányú. 
A szükséges felmérések 
után a tanulmány készítői 
úgy találták, hogy az egy 
vágányú vonalak kapacitá-
suk kimerüléséig forgalom-
ba maradnak, ezután rész-
ben kétvágányúvá kell á t -
építeni őket, részben autó-
buszok veszik át utasaikat. 

Az autóbuszvonalak fe j -
lesztésére a várost átszelő 
járatok indítása látszik leg-
célszerűbbnek. Az autóbusz-
közlekedés műszaki igényei-
nek kielégítésére a Bakay 
Nándor utcában épülő te-
lephely nagy távlatban is 
elegendő, a telephely az au-
tóbuszok tárolására is a l -
kalmas, és ezért a Marx 
tér és környékének Jelenle-
gi túlzsúfoltsága megszüntet-
hető. 

Szeged vasúti csomópont 
is. A MÁV a nagyállomást 
végállomásként kívánja 
fenntar tani a személyforga-
lom részére, a h o l ' később 
peron alagútakat épí t te thet 
A város teherforgalmát a 
Tisza, a rókusi pályaudva-
rokon, az újszegedi és a do-
rozsmai állomások bonyolít-
ják le. 

A Tiszán a felszabadulást 
megelőzően jelentős ha jó -
forgalom volt. Az áruszállí-
tási igény felmérésére a 
Mélyépítési Tervező Válla-
lat tanulmányterveket ké-
szített .Ennek megfelelően 
a Tiszát egyre inkább fel-
használják áruszállításra. A 
személyhajó forgalom fe j -
lesztése elsősorban a kirán-
duló igények kiszolgálására 
szükséges. 

Szeged közforgalmi repü-
lőtere a korszerű repülőgé-
pek fogadására már nem 
felelt meg, ezért nincs repü-
lőforgalom. A tanulmány az 
ú j repülőtér helyét (Zsombó 
térségében jelöli ki. Megépí-
tését elsősorban az áruszál-
lítás indokolja: Szatymaz és 
Kiskunhalas zöldség- és 
gyümölcstermesztő vidéké-
nek primőr árui gyors el-
szállítására a repülő a leg-
alkalmasabb. A személy-
szállítás később sem jöhet 
számításba, a repülőtérhez 
való kiutazás és a városba 

Börcsök Lajos a Petőfi 
Sándor sugárút végén levő 
„halálkanyar" mielőbbi meg-
szüntetésére hivta fel a fi-
gyelmet Dr. Imre Ottóné az 
autóbuszközlekedéssel kap-
csolatos észrevételeit mond-
ta el. Nagy István felszóla-
lásában helyeselte azt az el-
képzelést, hogy a helyi autó-
buszközlekedés számára nem 
kell központi pályaudvart 
építeni. Nitsinger Gyula el-
sősorban arról beszélt, hogy 
milyen nagy szükség van a 
második Tisza-hidra. Peták 
József a meglevő villamos-
hálózat fejlesztési lehetősé-
geit ecsetelte. Bárdos Mik-
lós a város ú t ja inak rossz 
állapotáról szólt. Kalmár 
István hangoztatta, hogy a 
ságvári telepiek milyen öröm-
mel vennék a 2-es villamos-
járat meghosszabbítását Dr. 
Palotás Gyula a benzinku-
tak tervszerű elhelyezésére 
hívta fel a f igyelmet 

Perjési László felszólalá-
séban hangoztatta, hogy a 
közlekedési tanulmány fon-
tos a város további fejlesz-
tésének szempontjából. El-
sősorban a r ra alkalmas, 
hogy megalapozza a konkrét 
tenniva lókat az illetékese-
ket megóvja a rögtönzés-
től. A város közlekedése so-
kat fejlődött az utóbbi évek-
ben, s az ú j célok e fejlődés 
eredményeképpen tűzhetők 
ki. A terv ér téke az ls, hogy 
a legfontosabb kérdésekre 
koncentrál, s nem merül el 
a részletekben. Leszögezte, 
hogy a nagyobb összegeket 
igénylő beruházások mel-

lett a közlekedés jó meg-
szervezésével, megfelelő in-
tézkedésekkel is megoldható 
sok prob léma 

Takács Máté javasolta, 
hogy a kisgarázsok építésé-
re nagyobb figyelmet szen-
teljenek. 

Dr. Csanádi György köz-
lekedés* és postaügyi mi-
niszter felszólalásának beve-
zetőjében megállapította, 
hogy a közlekedési tanul-
mányterv jelentős és mér-
téktartó munka, kevés vá -
ros rendelkezik ilyen tudo-
mányosan megalapozott el-
képzelésekkel. Mint mon-
dotta, az egész országban 
előtérbe kerültek a közleke-
dési kérdések. Most készül 
el az ország ú j közlekedés-
politikai terve. Erre azért 
van szükség, mer t a hazai 
közlekedés már túlnőtt azon. 
hogy csupán a hazai szállí-
tási feladatokat végezze el. 
Mivel az ország jelentős 
nemzetközi közlekedési és 
kereskedelmi útvonalon fog-
lal helyet, az export-import 
szállításokkal a népgazdaság 
számára ú j abb bevételeket 
tud szerezni. 

Zsiga Sándor a villamos-
vonalak üzembentartásának 
gazdaságosságáról beszélt 
felszólalásában. Molnár Im-
re a városi közlekedés több 
veszélyes pont jára hívta fel 
a f igyelmet 

Árvái József foglalta ösz-
sze a vitában elhangzottakat, 
majd a tanácsülés a tanul-
mánytervet és a vele együtt 
beterjesztett határozati ja -
vaslatot elfogadta. 

Interpellációk, javaslatok 
A tanácsülésen ismét 

több kérdés, j avas la t Inter-
pelláció hangzott el. Dr. 
Nagy Atü láné 6Ürgette, hogy 
a József Attila sugárút és a 
Lenin körút kereszteződésé-
nek forgalmá mielőbb ren-
dezzék, a járművezetők sza-
mára tükröt szereljenek feL 
Kiss Kálmán a III. kerüle-
ti Csendes és Szivárvány ut-
ca vízellátásának megoldá-
sát kérte. Peták József szó-
vá tette, hogy az elavult pla-
kátokat nem távolít ja el a 
Hirdető Vál la la t s ezzel 
ront ja a városképet. Engi 
József javasolta, hogy a 
mellékutcák közvilágítást 
lámpáira szereljenek fém-
kosarat, hogy a rongálást el 
lehessen kerülni. Dunai Jó -
zsef elmondta, hogy mióta 
Petőfitelepen bevezették a 
magasnyomású v ize t Igen 
sok a csőrepedés, s a javítók 
nem jelentik be előre, ha 
lezár ják a hálózatot Dr. 
Imre Ottóné kifogásolta, 
hogy a dobozüzemet a Kí-
gyó utcából ismét belterü-
letre, a Párizsi körútra he-
lyezték á t Kovács István 
elmondta, hogy a tar jéní la-
kótelep helyéről kivágott 
fáikat a Köztársaság téren 
halmozták fel, ami Igen ve-

tanácstagoknak két általános 
választás közötti időben sor-
ra kerülő választását szabá-
lyozza. 

A törvényerejű rendelet 
értelmében, ha országgyű-
lési képviselő vagy tanács-
tag helye megüresedik, az 
országgyűlés, illetve a ta-
nács megbízásának idejére 
ú j országgyűlési képviselőt, 
illetőleg ú j tanácstagot kell 
választani. 

A törvényerejű rendelet 
kihirdetése napján lép ha-
tályba. 

Az Elnöki Tanács felha-
talmazta a kormányt, hogy 
a mezőgazdasági lakosság 
jövedelemadójára vonat-
kozó szabályokat rendelettel 
állapítsa meg. 

Az Elnöki Tanács a kis-
várdai járás Dombrád köz-
ségéhez tartozó Ojdombrád, 
Cjtelep, Karkhalom és Bor-
gászka nevű települések el-
nevezését „Üjdombrád"-ban 
állapította meg. 

Az Elnöki Tanács végül 
egyéb ügyeket tá rgyal t 

A háztáji gazdaságok 
jövedelemadója 

A háztáji gazdaságok 
adóztatásának jelenlegi 
rendszere nem veszi figye-
lembe a használt földterü-
let nagyságát és művelési 
ágát. 

A kormány rendelete — 
megszüntetve ezeket az 
adózási aránytalanságokat 
— úgy intézkedik, hogy a 
háztáji gazdaságok jövede-
lemadóját differenciáltan 
kell megállapítani, figye-
lembe véve a ténylegesen 
használt földterület nagysá-
gát — a töredékholdakat is 
— és a művelési ágat. 

A háztáji gazdaságokra 
megállapította adótétel ter-
mészetesen csak a termelő-
szövetkezeti törvény rendel-
kezéseinek megfelelő nagy-
ságú háztáj i területekre a l -
kalmazható. Az ennél na-
gyobb háztáji gazdaság 
után az eddigiekhez hason-
lóan a birtokcsoport sze-
rinti egyéni tétellel kell 
adózni. 

Adómentesség illeti meg 
háztáji gazdasága után azt 
a mezőgazdasági termelő-
szövetkezeti tagot, aki t a 
tsz eltartásban, Illetve 
öregségi vagy munkaképte-
lenségi járadékban részesít, 
az állami tartalék-szőlők és 
tartalék-gyümölcsösök ha-
szonbérlőjét. 

A háztáji gazdaságok adó-
zási szabályait kell megfele-
lően alkalmazni az illet-
mény-földet használókra ls. 

A mezőgazdasági lakosság 
jövedelemadóztatási rend-
szerének alapvető vonásai 
— az adótételek kismérvű 
korrekciója mellett — to-
vábbra is megmaradnak. Az 
egyénileg gazdálkodók jöve-
delemadóját növénytermelé-
sük átlagjövedelme és lo-
vaik löszvéreik) darabszáma 
után ál lapít ják meg. Ha a 
jövedelmük az átlagosnál 
magasabb, tiszta jövedel-
mük alapján adóznak. A 
növénytermelés átlagjöve-

delme után fizetendő adót 
a használt földterület nagy-
sága, művelési ága és az 
átlagos kataszteri tiszta jö-
vedelem alapján kell megál-
lapítani. 

A föld használóját 400 
négyszögölig, illetve szőlő, 
kert, gyümölcsös művelése 
esetén 200 négyszögölig adó-
mentesség illeti meg. 

A 65. életévét betöltött 
férfi, illetőleg a 60. életévét 
betöltött nő 50 százalékos, 
de legfeljebb 1000 forint 
adókedvezményben részesül, 
amennyiben a földhasznála-
ton kívül más adóköteles 
jövedelmi forrása és vele 
együtt adózó munkaképes 
férfi családtagja nincs. 

Az alapszabályszerűen 
működő termelőszövetkezeti 
csoport, szőlő- és gyümölcs-
termelő szakszövetkezet, 
szakcsoport és hegyközség 
tagját 20 százalékos kedvez-
mény illeti meg annak a 
földterületnek az adójából, 
amely után a szövetkezeti 
alapokhoz hozzájárulást kell 
lerónia. Az adókedvezmény 
abban az esetben engedé-
lyezhető, ha a tag anyagi 
hozzájárulási, valamint a 
közgyűlés határozatában fog-
lalat egyéb — munkateljesí-
tési, stb. — kötelezettségé-
nek eleget tesz és gazdasá-
gában idegen munkaerőt 
nem alkalmaz. 

A kormány rendelete az 
egyes községekre (városok-
ra, kerületekre) érvényes 
adótételek megállapítását — 
az országos adótételek alsO 
és felső határa között — a 
járási (városi, kerületi) tanács 
végrehajtó bizottságára ru-
házza. A megyei tanácsok 
végrehaj tó bizottságai — a 
gazdasági adottságok mérle-
gelése mellett — az orszá-
gos adótételek felső határá-
tól is eltérhetnek. 

A kormányrendelet 1968. 
január 1-én lép hatályba. 

szélyes, mert az ott játsza-
dozó gyerekek már két íz-
ben tüzet gyújtottak. Takács 
Máté kérte, hogy a végre-
ha j tó bizottság vizsgálja 
meg, hogy a korábbi rendel-
kezés értelmében jár tak-e el 
az illetékesek a ta r ján telepi 
fák megóvására. Dr. Nemes 
Attila intézkedést kért a 
város út jai gyors elhaszná-
lódásának megelőzésére. 
Hampel Ferenc az istván-
telepiek kérését tolmácsolta, 
akik a háztartási gáz beve-
zetését sürgetik lakásaikba. 
Baráth József hiányolta, 
hogy a Tolbuhin sugárút 
rendezésekor kivágott gesz-
tenyefákat nem pótolták 
Lacsán Mihály kérte, hogy* 
a Rákóczi téren helyezzék 
el a tér nevét jelző táblá-
k a t Kardos János felszóla-
lásában a r r a hivta fel a fi-
gyelmet, hogy miután a 
szakemberek megállapítot-
ták, hogy az annak idején 
bauxit betonból épülő házak 
élet tar tama igen rövid. Sze-
geden is meg kellene vizs-
gálni á l l apo tuka t 

A tanács szakigazgatási 
szervei az elhangzott észre-
vételekre, Interpellációkra 
15 napon belül írásban vá-
laszt adnak 

Szovjetunióin élő magyar 
internacionalisták érkeztek 

hazánkba 
Kedves vendégeket fogadtak a Ferihegyi repülőtéren 

pénteken délután Budapestre érkezett a Szovjetunióban 
élő magyar származású internacionalisták egy csoport-
ja. A vendégek fogadására a repülőtéren megjelent 
Úszta Gyula altábornagy, honvédelmi miniszterhelyetes, 
Otta István vezérőrnagy, a Hadtörténelmi Intézet és Mú-
zeum parancsnoka, valamint Gábor István, a Magyar 
Part izán Szövetség főtitkára, aki az internacionalista ve-
teránokat meleg szavakicai köszöntötte a partizán szö-
vetség, a Honvédelmi Minisztérium és a Magyar—Szov-
jet Baráti Társaság nevében. 

A 11 tagú csoport: Obernyik István (Újpest), Ker-
tész Ferenc (Óbecse),. Bálint János (Karácsonyfa). Dur-
mics Mihály (Enying), Szenyeri Mihálv (Sátoraljaújhely), 
Bóc Károly (Újpest). Gorszkij Vilmos (Kisvárda) Nagybali 
János (Ózd), Németh Pál (Győr), Fónad Imre (Mátra-
derecske) és Kalimár József (Nyíregyháza) két hetet tölt 
Magyarországon. 

Walter Ulbricht fogadta 
a Varsói Szerződés 

tanácskozásának részvevőit 
Walter Ulbricht. az 

NSZEP KB első titkára, az 
NDK álamtanácsának elnö-
ke, Erich Honecker, az 
NSZEP Politikai Bizottságá-
nak tagja és Erich Mielke 
állambiztonsági miniszter 
társaságában pénteken Ber-
linben fogadta a Varsói 
Szerződés egyesített had-
erői főparancsnoksága ta-
nácskozásának résztvevőit 

A fogadáson megjelent 
Jak-abovszkl marsall, a 

Varsói Szerződés egyesített 
haderőinek főparancsnoka, 
Heinz Hoffmann hadsereg-
tábornok, az NDK nemzet-
védelmi minisztere, az NDK 
és a Varsói Szerződés többi 
országának számos katonai 
vezetője, közte hazánkból 
Csémi Károly altábornagy, 
vezérkari főnök, honvédel-
mi miniszterhelyettes és 
Oláh István vezérőrnagy, 
honvédelmi miniszterhelyet-
tes. 


